

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN LISAN DEWAN RAKYAT
MESYUARAT PERTAMA, PENGGAL KEEMPAT,
PARLIMEN KE-14

PERTANYAAN : LISAN
DARIPADA : Y.B. TUAN LIM LIP ENG [KEPONG]
TARIKH : 11 OKTOBER 2021 (ISNIN)

SOALAN

TUAN LIM LIP ENG [KEPONG] minta **MENTERI KEWANGAN** menyatakan proses pemberian kontrak 5G yang bernilai RM11 bilion kepada Syarikat Ericsson, memandangkan mengikut anggaran yang disediakan oleh Pasukan Petugas Khas 5G Kebangsaan, anggaran perbelanjaan untuk penyediaan sistem 5G ini hanya RM 7.5 bilion. Apa tindakan Suruhanjaya Pencegahan Rasuah Malaysia dilakukan tentang pemberian kontrak ini.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

Kerajaan tidak terlibat dalam proses pemberian kontrak 5G bernilai RM11 bilion. Sebagai sebuah entiti undang-undang yang berasingan, proses tender rangkaian 5G telah dilaksanakan di peringkat syarikat oleh Digital Nasional Berhad (DNB). DNB telah melaksanakan amalan tadbir urus perolehan terbaik dan menjamin ketelusan dalam penilaian, cadangan serta proses keseluruhan tender.

Proses Tender 5G telah bermula pada April tahun ini dengan **empat belas (14) buah syarikat pembekal perkakasan rangkaian (“Network Equipment Provider” atau NEP) global telah dikenalpasti** melalui tinjauan pasaran.

Daripada senarai tersebut, **lapan (8) buah NEP telah dijemput untuk mengemukakan Pelawaan Tunjuk Minat** (*“Expression of Interest”* atau EOI) berdasarkan dua (2) kriteria, iaitu:

1. Pengalaman melaksanakan rangkaian 5G yang telah terbukti; dan
2. *Local presence* dengan izin atau mempunyai operasi di Malaysia.

Daripada lapan (8) buah NEP yang dijemput untuk mengambil bahagian dalam Pelawaan Tawaran (*“Request for Proposal”* atau RFP), **hanya empat (4) buah NEP yang telah mengemukakan tawaran.**

Proses penilaian tender telah dilaksanakan pada Mei dan Jun 2021 berdasarkan nasihat daripada firma perunding antarabangsa Ernst & Young Consulting Sdn Bhd melibatkan lebih daripada 50 para profesional industri dan pakar bebas daripada lebih 10 buah negara.

Tuan Yang di-Pertua,

Tiga kriteria iaitu **teknikal dan keupayaan (55%), komersial (30%) dan sosio-ekonomi (15%)** telah ditetapkan untuk menentukan pembida yang berjaya. **Ericsson telah mendapat penilaian tertinggi bagi ketiga-tiga kriteria tersebut.**

Dari segi **teknikal**, Ericsson telah mencadangkan rangkaian yang kalis masa depan (*“future-proof”*) dan mampan, dengan fungsi-fungsi siber keselamatan yang jitu untuk memenuhi objektif DNB mencapai liputan 80% kawasan berpenduduk pada tahun 2024.

Dari segi **kos**, Ericsson telah menawarkan harga paling kompetitif manakala dari segi **sosio-ekonomi**, Ericsson telah memberi komitmen kepada program pembangunan sosio-ekonomi paling berimpak, termasuk penggunaan vendor tempatan dan Bumiputera.

Perancangan, pembinaan dan penyelenggaraan rangkaian 5G nasional dengan penglibatan Ericsson sebagai NEP dianggarkan **melibatkan kos sebanyak RM11 bilion**. Jumlah ini adalah kira-kira **RM700 juta lebih rendah berbanding jumlah kos pembida terhampir selepas Ericsson**. Walau bagaimanapun, **harga perbandingan kesemua**

pembida tidak boleh dinyatakan secara terus atas obligasi kerahsiaan yang telah ditetapkan dalam tender yang telah dijalankan.

Daripada RM11 bilion kos rangkaian 5G, sebanyak **RM4 bilion** melibatkan kos perkakasan rangkaian, perkhidmatan pelaksanaan, serta penyelenggaraan berterusan dan pengurusan rangkaian oleh Ericsson yang merupakan kos terendah dalam kalangan pembida. Sementara itu, baki sebanyak kira-kira **RM7 bilion** pula adalah berkaitan dengan kos infrastruktur rangkaian daripada pihak-pihak yang lain seperti kos menara telekomunikasi, gentian telekomunikasi, kuasa elektrik serta lain-lain kos bagi tempoh sepanjang 10 tahun.

Tuan Yang di-Pertua,

YB Kepong telah merujuk kepada Laporan Pasukan Petugas Khas 5G Kebangsaan. Namun laporan tersebut telah menganggarkan kos tambahan (*incremental*) naiktaraf bagi satu rangkaian adalah kira-kira RM7.5 bilion. **Kos tersebut hanya untuk sebuah rangkaian liputan dan tidak mengambil kira apa-apa pelaburan dalam kapasiti yang diperlukan.** Laporan Pasukan Petugas tersebut turut menyatakan bahawa **kos yang dinyatakan merupakan anggaran indikatif dan bukan anggaran yang pasti tertakluk kepada beberapa andaian subjektif seperti rundingan dengan vendor.** Berdasarkan anggaran yang dinyatakan juga, **pelaksanaan rangkaian 5G secara kolektif oleh kesemua operator rangkaian mudah alih sedia ada berkemungkinan melibatkan kos melebihi RM30 bilion** bagi negara secara keseluruhannya, berbanding hanya RM11 bilion bagi DNB. Malah, **jumlah kos pemilikan (*total cost of ownership*) sebanyak RM11 bilion bagi 10 tahun akan datang juga jauh lebih rendah daripada anggaran awal kos rangkaian 5G yang dianggarkan sebanyak RM15 bilion.**

Tuan Yang di-Pertua,

Dalam hal yang berkaitan, Kementerian Kewangan berpandangan bahawa **Suruhanjaya Pencegahan Rasuah Malaysia (SPRM) bebas untuk menjalankan siasatan sekiranya mempunyai bukti terdapat**

unsur salah laku dalam proses tender 5G yang dijalankan. Walau bagaimanapun, **Kementerian Kewangan tidak bersetuju sekiranya SPRM diminta menjalankan siasatan hanya berdasarkan prejudis.**

Akhir sekali, untuk makluman ahli Yang Berhormat juga, **pihak DNB atas dasar ketelusan turut telah mengadakan sesi taklimat awal kepada beberapa orang Ahli Parlimen mengenai pelaksanaan 5G yang telah diadakan pada 23 Julai 2021** yang lalu. Sesi tersebut telah dihadiri oleh seramai sebelas (11) orang Ahli Parlimen seperti berikut:

- i. YB Dato' Seri Ahmad Faizal Bin Azumu (Tambun)
- ii. YB Tuan Ahmad Fahmi Bin Mohamed Fadzil (Lembah Pantai)
- iii. YB Tuan Haji Yamani Hafez Bin Musa (Sipitang)
- iv. YB Puan Nurul Izzah Binti Anwar (Permatang Pauh)
- v. YB Datuk Mohamad Bin Alamin (Kimanis)
- vi. YB Tuan Syed Ibrahim Bin Syed Noh (Ledang)
- vii. YB Tuan Ahmad Tarmizi Bin Sulaiman (Sik)
- viii. YB Dr. Ong Kian Ming (Bangi)
- ix. YB Tuan Lukanisman Bin Awang Sauni (Sibuti)
- x. YB Puan Wong Shu Qi (Kluang)
- xi. YB Puan Alice Lau Kiong Yieng (Lanang)

Dokumen taklimat dan minit mesyuarat bagi sesi tersebut juga telah disampaikan kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat berkenaan serta kepada YB Tuan Syed Saddiq Bin Syed Abdul Rahman (Muar) yang tidak dapat hadir ke sesi tersebut untuk perhatian dan rujukan.

Sekian, terima kasih.